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I 2022 blev nye tiltag afprøvet, nye systemer taget i brug og for første gang 
afholdt DKS en sygeplejekonference. Samtidig er der blevet arbejdet på hvordan 
vi får mængden af opgaver til at matche ressourcerne.  Som det fremgår af 
årsberetningen, så er mængden af opgaver ikke er blevet mindre i 2022 -  
samtidig med at ressourcerne er blevet mindre.  

Alligevel drømmer vi stort om at gøre endnu mere og på sigt blive 
selvfinansierende. Fordi vi har en virkelig god sag som sygeplejen har mere brug 
for end nogensinde. 

Læs mere om hvordan vi tænker vi kan komme derhen og hvilke udfordringer vi  
har stået i og stadig står i. 
 

AKTIVITETER 

SYGEPLEJEKONFERENCE 

I 2022 prøvede vi noget nyt og en arbejdsgruppe arrangerede sammen med 
bestyrelsen d. 7.-8. april en sygeplejekonference med titlen ‘At se, møde og tage 
vare på medmennesket- på vandring med den barmhjertige samaritaner. Vi 
tilbød også online deltagelse og det betød at der ud over de 48 deltagere også 
var omkring 10 med online. 

I løbet af konferencen tog  teolog Niels Nymann Eriksen os med på vandring med 
den barmhjertige samaritaner sammen med professor Bente A. Esbensen og 
funktionsleder Hanne R. Juul, der tog vandringen videre ind i sygeplejen. 

Det blev nogle spændende dage, hvor vi blev mindet om, at Den barmhjertige 
samaritaner har, som en grundfortælling i sygeplejen, stadig meget at sige os om 
sygepleje, omsorg og vores egen rolle som omsorgsydere - om at give omsorg så 
den enkelte oplever sig set i sin lidelse, når man er ramt på livet og ligger såret, 
hjælpeløs, forladt, ensom, ydmyget og uden beskyttelse, som manden i grøften i 
fortællingen. 

OMSORGSPRISEN 22 
Som afslutning på konferencen blev omsorgsprisen uddelt for 6. gang  til Heidi 
Frandsen, der til daglig arbejder som social- og sundhedshjælper på 
Gildhøjhjemmet. I valget af Heidi lagde komiteen især vægt på, at Heidi 
planlægger og prioriterer nærvær med beboerne, hvilket er en vigtig kvalitet i en 
tid, hvor dette ofte nedprioriteres pga. tidsmangel.  

VELKOMSTARRANGEMENTER 

- til de nye medlemmer i henholdsvis Aarhus og København. 
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KAFFE MED KARI  
I løbet af oktober måned har Kari Martinsen og Helene Sejergaard holdt ’Kaffe 
med Kari’ i Jylland. Temaet for arrangementerne var Trøst, håb og fantasi. 
Den 5. oktober besøgte de sygeplejestuderende på UC Syd i Aabenraa. Den 11. 
var de på Regionshospitalet Gødstrup, hvor både sygeplejersker, sosu-
assistenter, fysioterapeuter og andre faggrupper inden for plejepersonale 
deltog. Begge steder var der mange tanker og refleksioner fra deltagerne, og 
der var stor lyst til at sætte nærvær i fokus og arbejde på, at der bliver bedre 
plads til det hos patienterne. Som Helene konkluderede efter disse to positive 
besøg, så "er der håb for sygeplejen!" 

’GÅ FOR VÆRDIG PLEJE’ 
I april afsluttede det seje DKS-hold i Tæl Skridt kampagnen med at have gået 
over 2,3 mio. skridt tilsammen. Det svarer til knap 12.000 skridt om dagen i 
gennemsnit. Derudover fik vi samlet 7.800 kr. ind til DKS. Tusind tak for alle 
bidragene. 
I november blev der igen gået for værdig pleje og denne gang var det et internt 
DKS arrangement. Der blev gået både i Herning, København, Vejle, Aarhus og 
Aalborg og der blev indsamlet omkring 8.000 kr. via sponsorer og 
deltagergebyr. Det planlægges at gentage succesen en gang årligt. 
Undervejs delte deltagerne skønne billeder op fra deres gåture i FB-gruppen 
og det gav et sammenhold, selvom de gik hver for sig 
 
HIMMELSKE DAGE  
Himmelske dage i Roskilde var et dejligt afbræk fra en ellers fysisk stillesiddende 
bestyrelses- og konsulent post. At stå på DKS stand sammen, at gå rundt og tale 
med så mange mennesker, var meget givende. Hvad er åndelig omsorg? Hvad 
står DKS for? Mange spørgsmål og samtaler, salg af te, nye medlemmer, forårssol 
og fællesskab med en lille håndfuld frivillige. 

MØDE OM AT TÆNKE SAMMEN... 
Under overskriften ‘ Flere hjerner tænker bedre’ afholdt vi i marts 2022 møde i 
Foldby Kirkes menighedslokaler. Ideen med mødet i Vestdanmark var, dels at 
møde medlemmer fysisk og samtidig drøfte ideer og initiativer der kunne 
bibringe DKS indtægter. Som inspiration havde vi besøg af koordinator Hanne 
Hebsgaard fra ‘Home Start’ Ikast-Brande. Hanne fortalte om sit arbejde ift. at 
opsøge, uddanne og fastholde frivillige. Planen var at afholde et lignende møde i 
Østdanmark, men det måtte aflyses pga. manglende tilslutning og manglende 
ressourcer.       

 KURSUSVIRKSOMHED /TEMADAGE OG ÅNDELIG OMSORG 

Gennemførsel af 1 undervisningsforløb i åndelig omsorg i praksis (3 
moduler) i efteråret på Sankt Lukas Stiftelsen med i alt 10 tilmeldte 
Samt et forløb på Gudenå Hospice - med to undervisningsgange 
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og oplæg på Kristelig Lægeforenings årsmøde om åndelig omsorg 
Kurser og temadage bliver evalueret virkelig godt og DKS sætter spor 
ind i sygeplejen - ud til patienter og pårørende. 
Derudover blev DKS inviteret til at give høringssvar på den nye 
kliniske retningslinje: Eksistentielle og åndelige aspekter i det 
palliative felt og indsendte et langt svar som blev integreret i den. Læs 
mere her 

NYE MEDARBEJDERE OG SAMARBEJDER 

Bestyrelsen besluttede i 2021 at indgå samarbejde med Menighedsplejen i 
Danmark (MDK) og regnskabsstyring. Det betød i 2022 et farvel til tidligere 
regnskabsfører Jørgen Andersen. I samme forbindelse etablerede vi et nyt og 
mere gennemsigtig medlemssystem, som medlemsadministrator Milka Kofoed 
varetog frem til sommeren 2022.  Tak til Milka for stort arbejde ved siden af 
sygeplejestudiet.  Som noget nyt er der oprettet et medlemsadministrator team, 
bestående af Jette Ingemann Pedersen, Annette og Nina Kjær Jensen (NKJ). 
Ønsket er at et par frivillige mere kommer med i teamet.  

Samarbejdet med MDK (Menighedsplejen i Danmark) 
Overdragelse af økonomistyring til MDK har været en lang proces. Vi påbegyndte 
den i februar med fysiske møder i København og der er fortsat justeringer der 
skal foretages. Samarbejdet med MDK har været en stor hjælp på alle måder. 

ØKONOMI  OG FONDSMIDLER  

BORGFOND  

Som en del af aftalen med Borgfonden skulle vi blive selvfinansierende inden 
udgangen af 2023. Handleplanen mod dette mål blev desværre forsinkede pga. 
Corona med aflyste arrangementer, begrænsede personale- og frivillig-ressourcer 
samt sygemeldinger blandt både bestyrelse og udviklingskonsulent. 

Det betyder, at selv om vores indtægter og medlemstal er steget, er det ikke nok 
til at betale de ekstra udgifter, der følger med øget aktivitet. Efter aftale med 
Borgfonden har vi derfor ansøgt om yderligere 3 år og fik sidst i december den 
fantastiske besked, at de havde imødekommet vores ansøgning 
om delvis medfinansiering. 
DKS har fået en chance mere til at i mål med at kunne genere økonomi nok til at 
DKS også eksisterer om 3 år. Borgfonden har derudover besluttet at hjælpe 
yderligere ift ledelses og PR hjælp og har bevilliget yderligere midler til dette 
formål. Det er vi meget lettede og taknemmelige over. 

Vi føler os velsignet af den generøse velvillighed der har været for Borgfonden. De 
tror på ’vores sag’. Borgfonden har givet bestyrelsen sparring, når der var behov, 
de har vist forståelse for de svære situationer vi har stået i og har givet endnu en 
bevilling. Læs mere om BorgFonden her  

https://www.sdu.dk/da/om_sdu/fakulteterne/sundhedsvidenskab/nyheder/nyt-fokus-paa-aandelig-omsorg?fbclid=IwAR3cretFAaVUCkYvhsqsrovoz5IX6uLFpv58e5qhgM9kSS6Lgz7ISygLzSY
https://www.sdu.dk/da/om_sdu/fakulteterne/sundhedsvidenskab/nyheder/nyt-fokus-paa-aandelig-omsorg?fbclid=IwAR3cretFAaVUCkYvhsqsrovoz5IX6uLFpv58e5qhgM9kSS6Lgz7ISygLzSY
https://www.menighedsplejen.dk/
https://borgfonden.dk/
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Den store udfordring de kommende 3 år, er egenfinansieringen på ca. 150.000 
ekstra årligt ud over fondsmidler og andre indtægter samt manglende personale 
og frivillig ressourcer (bestyrelse mv) 

TANKER OM DKS NU OG ET KIG IND I FREMTIDEN  

En fremtidig strategi er at øge medlemsantal og kursusaktivitet samt få flere 
faste gavegivere og virksomhedssponsorater, et årligt lotteri, fundraising, 
sponsorløb og genbrug. De faste givere gør, at vi ikke hele tiden skal bruge 
ressourcer på at indsamle de nødvendige midler, men i stedet kan fokusere på 
opgaven. De 150.000 kr. kunne dækkes f.eks. ved at 10 donorer tegnede 
sponsorater á 15.000 kr. årligt, eller ved at 30 givere gav 5.000 kr. årligt. 

Midlerne fra Borgfonden og en stor arbejdsindsats fra både bestyrelse, frivillige, 
ansatte og opbakning fra DKS’ medlemmer - har gjort det muligt, at drømme er 
blevet til virkelighed, og mange døre har åbnet sig. Vi har oplevet og oplever os 
velsignet. Vi bekræftes i, at vi har en ‘god sag,’ der taler direkte og aktuelt ind i et 
slidt og fortravlet sundhedsvæsen om nødvendigheden af mødet med det hele 
menneske i værdighed, både når det gælder patienter, pårørende og personale. 

Vi oplever, at vi i den grad opfylder DKS’ formål og er med til ‘udvikling af 
sundheds- og sygeplejefaget’ ved at synliggøre værdigrundlagets (det kristne 
menneskesyns) betydning for værdig pleje, for fagets historie, fagets praksis samt 
for forskning og teoridannelse’ (DKS’ vedtægter). 

PR OG MEDIEOMTALE 

DKS er blevet omtalt i forskellige medier i 2022 blandet andet i forbindelse med 
formandsskifte og overrækkelse af omsorgsprisen samt sygeplejekonferencen på 
Diakonhøjskolen. Derudover er sygeplejekonsulenten blevet interviewet i 
forbindelse med deltagelse i kurset bibelsk for sundhedspersonale i 
Bibelselskabets blad: Vi skal have modet til at medvandre   (Interview med Annette 
Langdahl i Bibelen og verden)  
Samt skrevet en artikel til Kristelig lægeforenings årsskrift 2022 
Læs den her:   At blive mødt som et helt menneske i et fortravlet sundhedsvæsen ( 

Facebook har vi brugt til PR for vores arrangementer, små konkurrencer, 
hvervekampagne, opslag i forbindelse med arrangementer, værdibudskaber, 
årstider og højtider.  Opslagene nåede igen ud til rigtig mange personer. Vi har 
nu 1138 følgere og 238 medlemmer i gruppen ‘Forum for værdig pleje’ 
  

OMSORGSPRISUDVALGET 

Udvalgsmedlemmer: Johanne Marie Løvschal (JML), Jette Ingemann Pedersen 
(JIP) og Birgit Nielsen, alle tre er medlemmer af DKS-gruppen i Aarhus samt 
Pernille Storbjerg, Birgit Dashnow og Grete Schärfe (GS). Der har i år været 

https://dks-forum.dk/wp-content/uploads/2023/02/Vi-skal-have-modet-til-at-medvandre-2-4.pdf
https://dks-forum.dk/wp-content/uploads/2023/02/Vi-skal-have-modet-til-at-medvandre-2-4.pdf
https://dks-forum.dk/wp-content/uploads/2023/02/Vi-skal-have-modet-til-at-medvandre-2-4.pdf
https://dks-forum.dk/wp-content/uploads/2023/02/Artikel-om-aandelig-omsorg-kristelig-Laegeforening.pdf
https://dks-forum.dk/wp-content/uploads/2023/02/Artikel-om-aandelig-omsorg-kristelig-Laegeforening.pdf
https://dks-forum.dk/wp-content/uploads/2023/02/Artikel-om-aandelig-omsorg-kristelig-Laegeforening.pdf
https://dks-forum.dk/wp-content/uploads/2023/02/Artikel-om-aandelig-omsorg-kristelig-Laegeforening.pdf
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indstillet hele 60 til omsorgsprisen og rigtig mange meget velkvalificerede. De 
indstillede er repræsenteret fra alle faggrupper.  

BESTYRELSESARBEJDET. 

Frem til årsmødet i 2022 vikarierede Kirsti Skov Kjeldsen for Miriam K.S. 
Mortensen, som havde haft orlov til afsluttende opgave sin diplomuddannelse. På 
generalforsamlingen var Britta Eckhardt, Louise Beinthin og (NKJ) på valg og 
modtog alle genvalg. Desværre blev (LB) sommeren 2022 sygemeldt fra sit job og 
frasagde sig samtidig bestyrelsesarbejdet. Ved årsskiftet valgte (LB) at træde ud 
af bestyrelsen. Tak til Louise for engagement i bestyrelsen og for lysten til at 
drømme om opstart af lokal DKS gruppe. Fra sommeren 2022 og til årsskiftet 
bestod bestyrelsen således reelt af tre personer. Udover det har 
bestyrelsesarbejdet været påvirket af, at flere af de tilbageværende 
bestyrelsesmedlemmer har været ramt af sygdom og andre private udfordringer.    

Kirsti Skov Kjeldsen trådte i januar 2023 endnu engang til som suppleant. Kirsti 
har været en uvurderlig støtte og har lagt meget tid i bestyrelsesarbejdet. En stor 
tak for det. Gennem året har vi haft online bestyrelsesmøder ca. en gang om 
måneden foruden mange udvalgsmøder, herunder Forretningsudvalgsmøder 
hver tirsdag (formand, næstformand og udviklingskonsulent) og finans-
udvalgsmøder, de fleste online.  
I november var bestyrelsen, kasserer og Annette samlet til et to dages 
sommerhusmøde. Direktør Henrik Søgaard Kofoed, Borgfonden, deltog et par 
timer ift.sparring om fornyet ansøgning.  

I årets løb har vi nemlig haft særligt fokus på at konsolidere foreningen og på 
møder i årets løb samt på dette sommerhusmøde har vi fået hjælp af Borgfonden 
til at nytænke og også skære nogle opgaver fra. 

Bestyrelsesarbejdet har haft svære vilkår. Vi har været for få i bestyrelsen og når vi 
selv bliver ramt af sygdom og andre belastende forhold i privatlivet, bliver det en 
svær opgave at varetage det vi skal, og det der forventes af os. Samtidig har 
bestyrelsen delvis måtte overtage opgaver fra Annette, der i en periode har været 
sygemeldt. Trods svære vilkår, er der i bestyrelsen en vilje til at gøre sit bedste, 
tænke nye konstruktive tanker og ikke mindst acceptere det vi formår at udrette. 
Genbrugstanken har vi arbejdet med et par år og i september fandt vi egnet 
butik latinerkvarteret i Aarhus. En forretningsplan var i støbeskeen og blev 
færdiggjort i samarbejde med Menighedsplejen. Desværre skulle vi give tilsagn til 
overtagelse 1/11, og med usikkerhed om stigende elpriser, manglende bestyrelse 
og bemanding gjorde, at vi har måtte slippe præcis denne butik. Men 
genbrugstanken lever fortsat.   

Et andet indsatsområde til at få indtægter på, er salg af lodsedler. Med (Grete 
Schärfes) hjælp fik vi kontakt til og et møde med Dansk Kristelig 
Handicapforening. De har erfaring med lodseddelsalg, og gruppen (GS.,Lis 
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Nielsen og NKJ) fik relevant information, gode ideer, og deres materie til videre 
arbejde. Lodseddelsalg har været på dagsorden i bestyrelsen og er ikke 
færdigbehandlet og dermed ikke besluttet.  

MEDLEMSSTATUS 

Indmeldelser i 2021:  49 nye medlemmer (målet er 50 nye medlemmer/årligt) 
Samtidig har der været en del oprydning i medlemskartoteket og sammen med 
udmeldelser så har vi omkring 429 medlemmer, 

BØNNE INFO 

Vi har den glæde, at 54 medlemmer og støttemedlemmer gerne vil bede 
specifikt for DKS. De modtager hver måned ’BØNNE-INFO’ med et forslag til et 
aktuelt emne for hver dag i måneden. Ingrid Lang (IL), Johanne Marie Løvshall 
(JML) og (GS) udgør ’BØNNE-INFO-teamet’. 

(IL)er også koordinator for det internationale bedebrev som 22 medlemmer 
modtager et par gange i løbet af året.   

GLÆDELIGT FORÅR 

Året 2022 har i DKS været et år med både positive og mere udfordrende 
overraskelser. 

Vi ser nu ind i en ny periode og med ekstra ledelseshjælp og med etablering af en 
sparringsgruppe med kompetente medlemmer. Dens opgave er at give 
konstruktive og realistiske råd, bistå bestyrelsen og udviklingskonsulent med 
sparring og et metablik ift. at træffe de for DKS rigtige beslutninger - der 
forhåbentlig kan føre til at, DKS bliver en bæredygtig forening på sigt. 

Tak til ansatte, frivillige og medlemmer for jeres støtte, engagement og 
gåpåmod. 
Der har undervejs været bump på vejen, men  

 
 “Når forårssolen skinner lever jeg”  

 (Benny Andersen). 

 

Det samme gør DKS! 

 Nina Kjær Jensen, formand for DKS og udviklingskonsulent Annette Langdahl 


